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TÉMA 12: AKO BYŤ HODNOVERNÝM SVEDKOM?  
 
 

Prehľad témy 
 
Pán Ježiš sa rozhodol, že nás pošle do sveta – nie že nás z neho zoberie. Prečo? 
Pri skúmaní kľúčových dôvodov, prečo máme byť soľou a svetlom neveriacemu 
svetu budeme: 
 
• Objavovať, čo to znamená, že máme byť soľou a svetlom ako spoločenstvá, 

rodiny a jednotlivci. 

• Skúmať, ako sme sami efektívni ako Kristovi svedkovia. 

• Viac zdokonaľovať svoje schopnosti a sebadôveru pri zdieľaní dobrej správy 
o Ježišovi Kristovi s inými ľuďmi. 

 

Pochopenie témy 
 
„Vy ste soľ zeme. Ak soľ stratí slanú chuť, čím ju osolia? Už nie je na nič súca, len 

ju vyhodiť, aby ľudia po nej šliapali. Vy ste svetlo sveta. Mesto, ktoré leží na vrchu, sa 
nedá ukryť. Ani lampu nezažnú a nepostavia pod mericu, ale na svietnik, aby svietila 
všetkým v dome. Nech tak svieti vaše svetlo pred ľuďmi, aby videli vaše dobré skutky 
a oslavovali vášho Otca, ktorý je v nebesiach!“ - Matúš 5:13–16 

 
Čo to skutočne znamená byť soľou a svetlom v našej kultúre? Nakoľko sme 

efektívni ako svedkovia Kristovi? Prečo je niekedy také ťažké vyjadriť našu vieru 
slovami? Ako sa môžeme naučiť prinášať ostatnými dobrú správu Ježiša Krista? 

 

Výroky  
(Výroky sú úryvky a citáty, ktoré vás majú priviesť k uvažovaniu o téme. Môžu a nemusia 
odrážať biblickú múdrosť.) 
 
„Nemusím nič hovoriť. Môj život je sám osebe dobrým svedectvom.“ 
 
„Ľudí nezaujíma, koľko toho vieš, pokiaľ vedia, že sa o nich zaujímaš.“ 
 
„Chcem hovoriť o svojej viere ostatným ľuďom, ale sa bojím, ako budú reagovať. 
Preto nehovorím nič, a tak sa cítim ešte viac vinný.“ 
 
„Ako by ste mohli lepšie využiť svoj čas a energiu než investovaním do ľudí, ktorí 
vám budú vďační celú večnosť v nebi? Aká iná investícia by dosiahla takú veľkú 
odmenu? - Bill Hybels 
 

Príklad zo života 
 
Mária 
 
Mária bola prvým človekom, s ktorým ste sa v novom zamestnaní zoznámili, 

a stále s ňou máte dobrý vzťah. Za celé tie roky ste sa spolu veľakrát dobre 
porozprávali a môžete povedať, že si vás váži. Často ste sa modlili za príležitosť 
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svedčiť jej o svojej viere, ako aj za odvahu, keď na to bude vhodná chvíľa. Avšak zdá 
sa, že nikdy ste nemali dosť času ani príležitosť. 

V poslednom čase vládne v práci dosť pochmúrna atmosféra. Vašej firme sa 
veľmi nedarí a do konca mesiaca sa rozhodla prepustiť niekoľkých zamestnancov. 
Žiaľ, týka sa to aj vás aj Márie. Nie je vôbec ľahké vyrovnať sa s myšlienkou, že 
prídete o prácu. Veď napokon, viac ako sedem rokov ste tu verne pracovali! 

Zvláštne je však to, že Mária si myslí, že vy ste pokojný. Po práci za vami príde 
a opýta sa, ako je to možné, že aj keď strácate pôdu pod nohami, stále ste pokojný 
a nezobralo vás to. Čo jej poviete? 
 

Aká hlavná otázka alebo téma stojí pred nami? 
 
 
 
 

Štúdium Písma 
 

Kolosanom 4:2-6 

 
 
Pavol píše list Kolosanom z väzenia („v putách“) a svojich čitateľov nabáda, aby 

si počínali ako zrelí kresťania. Súčasťou rastu do dospelosti je byť verným svedkom 
nekresťanom v našom okolí (rodina, práca, susedia, atď.) V liste Kolosanom 4:2-6 
ich Pavol najprv vyzýva, aby sa modlili za jeho službu medzi neveriacimi, a po 
druhé, aby robili, čo je zásadné pre efektívne svedectvo: aby si počínali múdro a boli 
schopní dobre komunikovať s nekresťanmi. Inými slovami, modlitba a múdre 
počínanie voči nekresťanom sú dva kľúče pre efektívne svedectvo. Keď hovorí 
o múdrom počínaní, má na mysli aj skutky aj slová. Pavol chce, aby Kolosania boli 
vernými svedkami a dávali pozor na to, ako sa správajú a hovoria medzi 
nekresťanmi. 

 

Pavol prosí veriacich, aby sa modlili za „otvorené dvere“ pre hlásanie evanjelia. 
Čo si myslíte, prečo je dôležité modliť sa za službu iných ľudí a tiež aj za svoju 
vlastnú službu nekresťanom?  
 
 
 
 
 
Čo podľa vás má Pavol na mysli, keď hovorí „Počínajte si múdro voči tým, čo sú 
mimo?“ Ako by sme mohli byť nemúdri? 
 
 
 
 

2 Vytrvajte v modlitbe, bdejte pri nej a vzdávajte vďaky. 3 Modlite sa aj za 
nás, aby nám Boh otvoril dvere pre slovo, aby sme hlásali Kristovo tajomstvo, 
pre ktoré som teraz vo väzení, 4 aby som ohlasoval tak, ako som povinný 
hovoriť. 5 Počínajte si múdro voči tým, čo sú mimo a využívajte čas. 6 Vaše slovo 
nech je vždy láskavé a múdro povedané, aby ste vedeli, ako treba každému 
odpovedať. 
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Ako môžeme „využívať každú príležitosť“, keď Boh dáva otvorené dvere 
k hlásaniu evanjelia? 
 
 
 
 
Ako môže byť naša reč „ľúbezná“ a „spríjemnená soľou“? Čo to znamená? 
 
 
 
 
Pavol hovorí, že máme dávať pozor, ako hovoríme, aby sme vedeli, ako treba 
každému odpovedať. Čo tým myslí? (Pozrite sa aj na iný text v 1Petra 3:15.) 
 
 
 
 
Evanjelizácia je jednak osobná (človek človeku) a spoločná (svedectvo celej cirkvi 
v spoločnosti). Prečítajte Skutky 2:42–47 a popíšte, čo si myslíte, prečo si mladá 
cirkev v Jeruzaleme dokázala získať takú priazeň medzi neveriacimi 
v spoločnosti? 
 
 
 
 
Nasledujúce biblické oddiely hlbšie ukazujú, čo znamená byť hodnoverným 
Kristovým svedkom. Zhrňte, čo každý oddiel učí o tom ako byť soľou a svetlom. 
 
Matúš 5:13–16 
 
 
Matúš 28:19–20 
 
 
1Timoteovi 2:3–7 
 
 
1Petra 3:15–16 
 
 
 
 

Nahliadnutie do iných zdrojov 
 

„Vzorec pre zasiahnutie nášho sveta“, Bill Hybels a Mark Mittelberg. 
 
Tretia kapitola z knihy „Becoming a Contagious Christian:. Copyright © 1994 Bill 
Hybels a Mark Mittelberg. V origináli použité s povolením vydavateľstva 
Zondervan Publishing House. 
 

„Tipy na prezentáciu evanjelia“ 
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Vzorec pre zasiahnutie nášho sveta 
 

Z knihy „Becoming a Contagious Christian“, Bill Hybels a Mark Mittelberg 
 

============================== 

  
 

ednou z najhorších skúseností 
v živote je tá, keď nám niekto povie, 

čo máme robiť bez toho, aby nám dobre 
vysvetlil, ako to robiť. Žiaľ, to sa stáva stále. 

Vedúci v zamestnaní nastaví vysoké 
predajné normy a povie, že do určitého času 
ich máte splniť. Informuje vás, že majú byť 
vyššie tržby, nižšie náklady a vylepšená 
bilancia predaja, ale ako to všetko 
dosiahnuť je váš problém. 

Alebo učiteľ vám dáva viac a viac úloh, 
a vy sa cítite čoraz viacej frustrovaný. 
Prečítajte toto, napíšte toto, vypracujte toto, 
zložte skúšku, dokončite predmet. Pritom 
profesor nedbá na to, že 
máte štyri ďalšie predmety 
s rovnako náročnými 
požiadavkami. 
Jednoducho to musíte 
nejako vymyslieť, ale ako 
to spravíte, je skúškou, 
ktorou musíte prejsť sami. 
Nečudo, že mnohí z nás 
majú nočné mory 
z nedokončených 
ročníkov.  

Dokonca v cirkvi ste bombardovaní 
požiadavkami na silné manželstvá, 
poslušné deti, vyrovnané príjmy, morálne 
zamestnanie, efektívny modlitebný život 
a zmysluplné vzťahy. Zatiaľ čo „povinnosť“ 
znie hlasno a jasne, spôsob „ako to urobiť“ 
často zostáva zahmlený, niekedy ho ani 
vôbec nepočujeme. 

Najviac sa to prejavuje vo výzve 
k evanjelizácii sveta, v ktorom žijeme. 
Kazatelia vyzývajú: „Ľudia sú stratení. Sú 
na ceste do pekla, Boh ich chce zachrániť, 
a vy ste Jeho vyvolenými veľvyslancami. 
Takže mali by ste vyjsť a privádzať ich ku 
Kristovi!“ 

Ako môžeme byť proti tomu? Je to 
biblické, vyznieva to pravdivo a zmysluplne. 
Takže idem s tým niečo robiť – ale kde? 
Mohol by niekto vysvetliť ten technický 
termín „vyjsť“? Ako začať? Ako ten proces 
vyzerá? Kto mi pomôže urobiť prvý krok? 

 

 
 

Boží plán 
 
Vďaka Bohu, že on nás nenechal v tomto 

zmätku. Existuje starý vyjadrenie: „To, čo 
Boh očakáva, to aj umožní.“ On nám nielen 
hovorí, že mu záleží neposlušných ľuďoch 
v tomto svete, ale nám tiež poskytuje 
potrebné informácie, aby nás naštartoval na 
cestu efektívneho zasiahnutia týchto ľudí.  

Ježiš dávno hovoril o tomto pláne, keď sa 
posadil spolu so svojimi učeníkmi na vrchu 
neďaleko Kafarnaum. Bežnými slovami im 
vysvetlil princípy, ktoré môžu byť stručne 
vyjadrené týmto dôsledným plánom pre 

ovplyvnenie sveta:  
 
KS + TB + JK = MV 
 
Čo znamená táto 

kódovaná rovnica? Možno 
vyzerá ako z učebnice 
chémie, ale vlastne 
predstavuje vzorec, ktorý 
obsahuje stratégiu pre 
duchovné zasiahnutie 
stratených ľudí.  

Začneme s bežnou matematikou a práve 
s posledným prvkom – MV, čo znamená 
Maximálny Vplyv: mať čo možno najväčší 
duchovný vplyv na ľudí okolo nás. Je to 
Boží plán vyjadrený v celej Biblii.  

Ako vidíme v Skutkoch 1:8, máme byť 
jeho svedkami, zmocnení Jeho Duchom, 
aby sme zasiahli ľudí blízko aj ďaleko. 
Druhý list Korinťanom 5:19 hovorí, že keď 
sme zmierení s Bohom skrze Krista, máme 
službu zmierenia ľudí s Bohom. Matúš 
28:19 – 20 to nazýva Veľkým poverením, 
aby sme išli do celého sveta, kázali 
evanjelium, viedli ľudí ku Kristovi, krstili 
ich a vyučovali.  

Vidíte, že Písmo je preplnené výzvami, 
aby sme si svoj život zariadili tak, aby sme 
mali čo možno najväčší vplyv na ľudí okolo 
nás. Našou zodpovednosťou je, aby sme 
tieto výzvy uviedli do praxe. Na Ňom sú 
výsledky, keď priťahuje ľudí k sebe.  

Skôr než začneme rozoberať jednotlivé 
časti rovnice, musíme preskúmať odkiaľ 
pochádza. Vychádza z dvoch prvkov, ktoré 
Ježiš použil na ilustráciu: Soľ a svetlo. 

J 

 
To, čo Boh čakáva, 

to aj umožní.  
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Bolo to uprostred najväčšej kázne 
v dejinách, v Kázni na hore, keď Ježiš 
povedal tieto známe slová: „Vy ste soľ zeme 
... vy ste svetlo sveta.“ Chcel, aby všetci jeho 
nasledovníci videli svoje životy vo svete ako 
pôsobenie soli a svetla. 

 

Nový pohľad na soľ 
 
Prečo Ježiš použil obraz soli? Čo robí 

soľ? Dnes v nás môže vyvolať obavu, že 
zvyšuje krvný tlak. Vždy, keď chceme 
siahnuť po soľničke, sa cítime vinovato. Ale 
pozrime sa do histórie na pôvodný účel soli. 

Prvá vec, ktorá nás napadne je, že po soli 
máme smäd. Preto v baroch ponúkajú 
zdarma slané tyčinky a oriešky, aby ľudia 
viac pili. Aspoň som to tak počul! 

Soľ robí aj niečo iné: ochucuje. Kto by 
chcel varenú kukuricu bez soli? Keď jeme 
niečo s nevýraznou chuťou, podvedome 
siahneme po soli, aby sme to ochutili. 

Soľ takisto konzervuje. 
Dnes ju na to príliš 
nepoužívame, ale niekedy 
sa soľ využívala na to, aby 
zabránila skaze potravín. 
Určité druhy mäsa vydržali 
veľmi dlho, keď boli 
správne nasolené. 

Soľ teda stimuluje 
smäd, ochucuje, 
a zabraňuje skaze. To nás 
vedie k dôležitej otázke: Čo 
mal Ježiš na mysli, keď sa povedal svojim 
učeníkom „Vy ste soľou zeme“? 

Krátka odpoveď by bola „nevieme!“ Ako 
je to možné? Ak čítate vedecké články na 
túto tému, s použitím terminológie z pokru 
mi to pripadá, že držia v ruke tri karty 
a hovoria: „Vytiahnite si jednu kartu, 
ktorúkoľvek. Alebo, ak chcete, aj všetky tri.“ 

Je možné, že Ježiš chcel vyjadriť, že soľ 
vytvára pocit smädu. Keď sú kresťania 
naladení na Ducha Svätého a keď žijú 
zmysluplne, pokojne a radostne, často 
vytvárajú duchovný smäd u ľudí okolo nich.  

V našom zbore Willow Creek často o tom 
počujeme svedectvá. Ľudia hovoria: „Vo 
svojom zamestnaní ma zaujal človek, ktorý 
trochu inak žije, inak rozpráva a má odlišné 
hodnoty. Pocítil som akúsi vnútornú túžbu, 
ktorú som nikdy predtým nemal.“ 

Keď kresťania žijú svoju vieru navonok 
autenticky a smelo, vnášajú trocha 
„korenia“ - nadšenia do akoby neochutenej 
polievky. Prirodzeným spôsobom tak oslovia 
ľudí a svojimi zdanlivo radikálnymi názormi 
ich prinútia zamyslieť sa nad sebou. 

Skrátka, pridávajú trochu korenia do 
životov ľudí okolo seba, hoci sa im pritom 
občas podarí aj niečo zbabrať. 

Ak kresťania žijú život, ktorý ctí Krista, 
môžu dokonca odvrátiť rozklad spoločnosti. 
Myslím, že to sa deje pri dileme ohľadom 
potratov, životného prostredia, rasizmu 
a rozpadu rodín. Keď si kresťania ctia Boha, 
On si ich používa, aby zastavil prívalovú 
vlnu zla, ktorá chce zasiahnuť krajinu.  

Takže si vyberte jednu kartu - hocijakú. 
Buď jedna alebo všetky tri môžu znamenať 
práve to, čo Ježiš myslel pod slovom soľ. Pri 
ďalšom rozmýšľaní možno prídete aj na 
ďalšie dôvody, prečo Ježiš použil obraz soli, 
a to také, ktoré môžeme ľahko prehliadnuť.  

Po prvé, aby soľ mala čo najväčší vplyv, 
musí byť dostatočne silná, aby splnila svoj 
účel. Po druhé, aby mala čo najväčší efekt, 
musí sa dostať čo najbližšie k veci, na ktorú 
má pôsobiť. Ježiš preto vybral obraz soli, 
lebo soľ vyžaduje silu aj blízkosť.  

To nás privádza späť 
k rovnici: 

 
KS + TB + JK = MV 
 
Keďže konečným cieľom 

tejto rovnice je Maximálny 
Vplyv, pozrime sa na prvé 
dva elementy, ktoré majú 
dosiahnuť cieľ: KS + TB. 
KS – Koncentrovaná Sila 
a TB – Tesná Blízkosť. 

A práve to potrebujeme ako kresťania, ak 
máme ovplyvniť ľudí, ktorí sú mimo Božej 
rodiny. Musíme mať silný potenciál, čo 
znamená veľmi silný Kristov vplyv na naše 
životy, aby Jeho prítomnosť a sila bola 
zjavná ostatným. A musíme byť blízko 
k ľuďom, ktorých chceme zasiahnuť, a tak 
dovoliť Božej moci, aby mohla na nich 
pôsobiť.  

V evanjeliu Matúša 5:13 Ježiš hovorí, že 
soľ, ktorá je bez chuti a zlej kvality, sa 
nehodí na nič. Stratila svoju silu. Nevytvorí 
pocit smädu, nepridá chuť, ani neochráni 
pred skazou. Môžeme jej ponechať dostatok 
času, môže pôsobiť na čo chceme, ale keď 
nemá dostatočnú silu, je neužitočná, ako 
hovorí Ježiš. Je vhodná len na to, aby ju 
ľudia pošliapali.  

Lenže veľmi chutná potravinárska soľ, 
ktorá má silnú koncentráciu, takisto 
nedosiahne žiadny výsledok, pokiaľ nebude 
na niečo pôsobiť. Becky Pippert pred 
mnohými rokmi napísala, že pokiaľ sa soľ 
nedostane von zo soľničky, zostane len 
obyčajnou ozdobou na stole. 

 

Soľ vyvoláva smäd, 
dodáva jedlám chuť 

a zabraňuje skazeniu.  
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Toto, žiaľ, veľmi dobre vystihuje 
mnohých ľudí, ktorí sa nazývajú kresťanmi. 
Zo vzťahu s Kristom čerpajú veľa sily, ale 
len pre seba. Nikdy však nevyjdú k ľuďom, 
ktorých môžu ovplyvniť. Sú ako pekná 
ozdoba na stole, ale majú malý vplyv. 

Vidíte, prečo Ježišov obraz soli je taký 
presvedčivý? Ukázal, že musíme využívať 
obidva komponenty – silu a blízkosť, aby 
sme mohli vyplniť naše poslanie a mať 
duchovný vplyv na svoju rodinu a priateľov. 

 

Silný príklad 
 
Pred niekoľkými rokmi sme s manželkou 

strávili jeden deň s Billym a Ruth 
Grahamovcami v ich dome v horách 
Severnej Karolíny. Večer som si všimol, že 
Billy bol unavený, a tak som navrhol, že sa 
už vrátime späť do svojho hotela. Ale na 
moje prekvapenie mi podal Bibliu a povedal: 
„Bill, skôr než odídeš, nakŕm ma Božím 
Slovom.“ 

Pomyslel som si, že 
tento sedemdesiattriročný 
muž nie je žiadne dieťa vo 
viere. Určite nemá problém 
s užívaním Slova! Veď 
kázal evanjelium viac 
ľuďom než ktokoľvek iný 
v histórii. A predsa mi 
povedal: „Aj tak sa stále 
potrebujem sýtiť Božím 
Slovom a robím to veľmi 
rád.“ 

Táto skúsenosť mi pomohla pochopiť, 
prečo si Billy Graham tak dlho udržal 
obrovskú silu. Neustále pracuje na tom, aby 
zvyšoval svoju slanosť. Nič ostatné, čo sme 
sa rozprávali, som si tak dlho nezapamätal. 
Odišiel som s nádejou, že aj úroveň mojej 
slanosti bude taká vysoká, keď budem 
v jeho veku. Rád by som bol nebezpečný, 
keď budem mať sedemdesiattri rokov – vy 
nie? 

Ako sa to stane? Tak, že urobíme 
potrebné kroky, ktoré nás urobia veľmi 
silnými vo veku osemnásť, tridsaťosem, 
päťdesiatosem rokov. Aké kroky? Rád by 
som povedal nejakú vzrušujúcu odpoveď, 
ale neviem. Príde to tak, že budeme 
dennodenne do vysokého veku praktizovať 
duchovné disciplíny, ktorá po celé tisícročia 
pomáhali kresťanom, aby boli soľou. A nie 
je na tom nič zvláštne. 

Veľkú silu získame z čítania a sýtenia sa 
pravdami z Biblie a z času, ktorý strávime 
v modlitbe na kolenách. Z blízkeho vzťahu 
s inými horlivými kresťanmi v malých 

skupinkách, kde sa bratia a sestry v Kristu 
nepretvarujú, ale sú takými, akí sú 
v skutočnosti. Veľmi nás posilní aj to, keď 
sa budeme snažiť aktívne rozprávať druhým 
ľuďom o svojej viere, pričom zažijeme 
úspechy, ale aj zlyhania. Deje a to, keď 
pestujeme osobnú disciplinovanosť za 
účelom trvalej slanosti. 

Na udržanie tejto silnej koncentrácie 
neexistuje čarovný prútik ani žiadne 
skratky. Naša chuť bude natoľko výrazná, 
nakoľko budeme využívať starodávne 
duchovné disciplíny. Denný kontakt 
s Bohom a Jeho Slovom nás udrží citlivých 
na vedenie Ducha, túžiacich ovplyvniť mimo 
našu rodinu. Budeme milujúci a jemní pred 
Bohom, naladení na to, čo je skutočne 
dôležité.  

Tieto činnosti nás nielen udržia 
napojených na Božiu zvrchovanú moc, ale 
tiež nám pomôžu vypestovať charakter 
nákazlivého kresťana. Viacej sa tým 

budeme zaoberať v ďalšej 
časti.  

Okolo nás niet veľa 
Billov Grahamov, ale 
všetci môžeme niečo  
urobiť pre to, aby sme 
lepšie rozumeli, čo to je 
koncentrovaná sila soli. 
Každý z nás môže 
zdokonaliť svoj charakter 
a vzťah s Bohom, a tak sa 
stať účinnejšou soľou. 

Spôsob nášho života vytvorí smäd, ochutí 
a poslúži ako morálny konzervačný 
prostriedok ľuďom okolo nás. 

 

Poučenie zo svetla 
 
Ako sme sa dozvedeli, soľ je len jedným 

z obrazov, ktoré Ježiš použil na opis toho, 
čím majú byť jeho nasledovníci. Druhým 
obrazom je svetlo. Matúš 5:14: „ Vy ste 
svetlo sveta.“ Je namieste sa opýtať, prečo 
Ježiš použil tento obraz? Čo robí svetlo?  

Základná odpoveď je, že svetlo robí veci 
viditeľnými a umožňuje nám vidieť ich 
takými, aké v skutočnosti sú. Veď práve to 
máme na mysli, keď niekedy hovoríme, že 
potrebujeme „viac svetla“ do situácie. 

A keď sa pozrieme na biblické použitie 
slova „svetlo“, vynára sa ústredná 
myšlienka o jasnom a príťažlivom 
prezentovaní Božej pravdy iným ľuďom, a to 
pomocou osvetlenia, aby sme ju ukázali 
takú, aká v skutočnosti je. Toto prirovnanie 
ukazuje, že je potrebné žiť príkladný život, 
ktorý je opakom monotónneho života bez 

Pokiaľ sa soľ 
nedostane von zo 

soľničky, zostane len 
obyčajnou ozdobou 

na stole.  
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Krista. Iný význam je ten, že máme jasne 
artikulovať obsah posolstva evanjelia.  

O svetle hovoria aj iné biblické oddiely. 
Napríklad 2Korinťanom 4:6 hovorí, že keď 
nám bolo vysvetlené posolstvo o Kristovi, 
„Boh zažiaril v našich srdciach, aby 
priviedol na svetlo poznanie Božej slávy na 
tvári Ježiša Krista.“ Vidíte spojenie medzi 
svetlom a zvestovaním posolstva evanjelia? 

Podobne u Matúša Ježiš vyzýva svojich 
nasledovníkov, aby duchovne osvecovali 
iných nielen tým, že budú žiť podľa Jeho 
učenia, ale tiež aby dôsledne a presne 
hovorili o odpustení a milosti. Toto 
znamená byť svetlom.  

Práve tak ako obraz soli predstavuje prvé 
dva elementy rovnice – KS (koncentrovaná 
sila) + TB (tesnú blízkosť), tak obraz svetla 
predstavuje posledný prvok rovnice na 
dosiahnutie maximálneho vplyvu na iných 
ľudí. Je to JK - jasná komunikácia 
evanjelia. Spolu dostaneme: 

 
KS + TB (soľ) + JK (svetlo) 

= MV 
 
Aby svetlo malo 

požadovaný účinok, Ježiš 
hovorí v Matúšovi 5:15-16, 
že nesmie byť prikryté 
alebo zatienené. A aby sme 
mali taký veľký vplyv, aký 
si Boh želá, musíme 
ovládať zvesť evanjelia 
a byť pripravení komunikovať ho stručne 
a jasne. 

Znamená to pre nás prácu navyše, keď 
sa budeme musieť učiť ako hlásať 
a obraňovať hlavné zásady evanjelia 
s priamou jednoduchosťou. Musíme byť 
pripravení pomôcť ľuďom, aby pochopili 
Božiu podstatu, svoju hriešnosť, Kristovo 
vykúpenie a krok, ktorý každý musí urobiť, 
aby prijal odpustenie a nový život, ktorý On 
ponúka.  

Bez toho ľudia budú len hádať, prečo 
žijeme iný život než oni. Budú pochybovať, 
či by niekedy mohli okúsiť zmenený život, 
akí vidia na nás.  

Máme teda len vyjsť a povedať to? Príliš 
veľa bolo uspatých domnienkou, že keď 
budú žiť svoju vieru otvorene a vytrvalo, 
ľudia ju uvidia, zatúžia po nej a nejako 
sami prídu na to, ako by ju tiež získali. 
Alebo špekulujeme, že ľudia možno prídu 
a spýtajú sa, prečo žijeme odlišne, a až 
potom sa chopíme príležitosti a vysvetlíme 
im to. Buďme však úprimní: To sa takmer 
nikdy nestáva. 

Hoci podmienkou je žiť slaný kresťanský 
život – byť vysoko koncentrovaný a mať 
blízke vzťahy s ľuďmi – samotné to nestačí. 
Boh nám zakazuje, aby sme tu prestali, 
lebo podľa takého plánu ľudia skončia 
v pekle. Prikazuje nám, aby sme svoje 
posolstvo povedali zrozumiteľným jazykom, 
ktorému naši priatelia porozumejú a budú 
podľa neho konať.  

Pavol sa pýta v Rimanom 10:14: „Ako 
uveria v toho, o ktorom nepočuli? A ako 
počujú bez kazateľa?“ Ježiš povedal, že 
nemáme byť len soľou, ale tiež svetlom: 
jasne komunikovať jeho posolstvo milosti. 
Ak budeme soľou aj svetlom, umožníme 
ľuďom, na ktorých nám záleží, aby robili to, 
čo sa píše v Matúšovi 5:16. Keď budú mať 
príležitosť „vidieť naše dobré skutky“ 
a pochopiť podstatu evanjelia, potom sa 
budú môcť rozhodnúť nasledovať Krista a 
„oslavovať Otca v nebesiach.“ 

 

Úprimné hodnotenie 
 
Položme si otázku. 

Vyjadruje táto rovnica váš 
súčasný život? Znova sa 
na ňu pozrite a zamyslite 
sa nad touto dôležitou 
otázkou. 

 
KS /koncentrovaná 

sila 
+ TB /tesná blízkosť 

+ JK / jasná komunikácia 
= MV /maximálny vplyv 
 
Poznám mnoho ľudí, o ktorých to presne 

platí. Žasnem nad tým, aký majú veľký 
duchovný vplyv. A som prekvapený, keď 
vidím ako dlho sú schopní venovať sa 
neveriacim ľuďom, len aby ich ovplyvnili pre 
Krista. Takíto ľudia ma veľmi inšpirujú 
a povzbudzujú. 

Avšak mnoho iných kresťanov sa 
pohráva so smiešnou aritmetikou. Snažia 
sa, aby im táto nová matematika fungovala. 
Hovoria: „Vymyslím, ako by sa dalo 
dosiahnuť maximálny vplyv pomocou 
vysokej koncentráciou, ale bez tesnej 
blízkosti.“ Avšak nebudú mať úspech, lebo 
zostanú izolovaní od ľudí, s ktorými by mali 
byť v kontakte. 

Iní hovoria: „ Strávim s ľuďmi toľko času, 
koľko si len viete predstaviť. Toľko, že sa 
stanem na nerozoznanie od nich! A potom 
budem mať maximálny vplyv.“ Nie, 
nebudete mať, pokiaľ vám chýba odlišnosť, 
koncentrovaná sila a príťažlivosť. 

... musíme ovládať 
posolstvo evanjelia 

a byť pripravení 
komunikovať ho 
stručne a jasne. 
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Mnoho ďalších ľudí sa túto záležitosť 
snaží uzavrieť slovami: „Dobre, zvýšim svoju 
chuť tým, že budem žiť kvalitný kresťanský 
život, a potom vyviniem potrebnú snahu, 
aby som získal vplyv na ľudí v mojom okolí. 
Ale nechcite po mne, aby som im niečo 
hovoril! Jednoducho budem pred nimi žiť 
svoju vieru a nejako sa to na nich prenesie.“ 

Avšak čas ukáže, že to bolo len zbožné 
prianie. Tak ako slová bez skutkov sú 
prázdne, skutky bez slov sú bezvýznamné 
a nedávajú zmysel. Chápete, prečo Ježiš 
zdôrazňuje, aby sme boli aj soľou aj 
svetlom? Je dôležité, aby sme mali veľmi 
príjemnú chuť a boli pripravení vyjadriť 
posolstvo o Kristovi. 

 

Letmý pohľad na ďalšie časti 
 
Keďže naším cieľom je dosiahnuť 

najvyšší možný duchovný vplyv, je dôležité, 
aby sme hlbšie preskúmali túto tému 
a podopreli tak každý 
prvok danej rovnice. 
Urobíme to v poslednej 
časti tejto knihy.  

Ak máme mať nádej, že 
pritiahneme ľudí ku 
Kristovi, musíme naplniť 
prvú časť vzorca, a to tak, 
že rozvinieme niektoré 
rozhodujúce charakterové 
črty ako autentičnosť, 
súcit a obetavosť. Týmto 
sa budeme venovať v nasledujúcich troch 
kapitolách, ktoré tvoria celok nazvaný 
„Predpoklady silnej koncentrácie.“ 

Potom rozvinieme druhý prvok rovnice 
v rovnomennej časti nazvanej „Sila tesnej 
blízkosti.“ Budeme v nej hovoriť 
o praktických spôsoboch, ktorými sa 
môžeme prirodzene dostať do sféry vplyvu 
na ľudí. Preskúmame každodenné 
príležitosti pre duchovný vplyv v bežných 
vzťahoch, ktoré máme. Práve tu začína 
skutočné dobrodružstvo! 

Napríklad, nedávno som navštívil 
kaderníctvo a všimol som si, že kaderníčka 
mala zlú náladu. Snažil som sa ju 
povzbudiť, ale nevedel som, ako začať 
rozhovor. Potom som si všimol pieseň, ktorá 
práve hralo rádio. Keď hral saxofón, opýtal 
som sa: „To je Kenny G., že? S radosťou 
odpovedala: „Mám rada Kennyho G.! Vy 
poznáte Kennyho G.?“ 

A tu som sa dostal na bod mrazu. 
Myslím, že som videl dokopy len asi 15 
minút z Kennyho G. v Lettermanovej show 
alebo niekde inde. Všetko, čo som si 

zapamätal, bolo, že do nástroja fúkal 
z jednej strany úst. Natoľko ma zaujal, že 
som si sadol na okraj gauča a sledoval ho. 
Bol som rád, že sa ma nespýtala, či viem, čo 
znamená „G.“ v jeho mene. Nemal som ani 
poňatia! 

Po rozhovore o hudbe Kennyho G. sa náš 
rozhovor postupne dostal k vážnejším 
veciam ohľadom jej osobného života. 
Povedala, že je slobodná matka. Hovorili 
sme, čo sa stalo v jej rodine a ako deti 
prežívajú zmeny.  

„Zvládajú to celkom dobre,“ povedala, 
„lebo im pomáha zbor z oblasti Willow 
Creek.“ 

„To je zaujímavé,“ povedal som, snažiac 
sa potlačiť nadšenie. 

Spýtal som sa jej, či aj ona tam bola. 
Povedala, že pred nejakým časom. Keď som 
sa opýtal, prečo prestala, povedala, že 
nevie. Povedal som jej, že v cirkvi je práve 
týždeň amnestie – nezáleží, čo ste urobili 

alebo prečo ste prestali 
chodiť, môžete prísť späť 
a nikto sa vás na nič 
nebude pýtať!  

„Myslíte to vážne?“, 
pozrela sa na mňa trochu 
prekvapene.  

„Áno, niečo také“, 
odvetil som, lebo to sa deje 
v zbore Willow Creek 
hociktorý týždeň. 

Neviem, či znovu prišla 
do zboru alebo nie, ale jasne som cítil, že 
Boh bol mojou snahou potešený a možno to 
ovplyvnilo jej ďalší život. Jemu sa páči, keď 
sme blízko k ľuďom, ktorí ho zúfalo 
potrebujú. Je rád, keď v rozhovoroch 
riskujeme a hovoríme o vážnych veciach. 
Boh si rád používa obyčajných ľudí ako vy 
a ja, aby duchovne ovplyvnil iných 
v blízkom okolí. 

Ale keď sa toto má diať, musíme 
jasnejšie svietiť. Štvrtá časť má názov „Sila 
jasnej komunikácie.“ Bude to mimoriadne 
dôležitá časť, pretože potreba vyjadrovania 
evanjelia je veľmi veľká, a sebadôvera 
mnohých kresťanov je príliš nízka. Dokonca 
aj keď už dlho hovoríte o svojej viere, je 
dobre si opakovať a precvičovať slovné 
vyjadrenie svojho posolstva. Ak to nebudete 
robiť, zhrdzaviete. A potom zistíte, že sa 
inštinktívne vyhýbate príležitostiam, 
v ktorých by ste mohli začať duchovný 
rozhovor a vôbec na to nebudete pripravení.  

Biblia hovorí v Ozeášovi 4:6, že „Môj ľud 
je zničený pre nevedomosť.“ V Skutkoch 
8:31 sa píše o duchovne hľadajúcom 

Je dôležité, aby sme 
mali veľmi príjemnú 
chuť a boli pripravení 

vyjadriť posolstvo 
o Kristovi.  
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človeku, ktorý povedal: „ Ako by som mohol 
rozumieť, keď mi to nikto nevysvetlí?“ 

Boh nás poveril vysvetľovaním jeho 
posolstva ľuďom po celom svete. Časť 
o jasnej komunikácii nám má pomôcť, aby 
sme to začali robiť prirodzene a efektívne. 

Môj príspevok k tejto téme by nebol 
úplný bez poslednej časti „Odmena - 
Maximálny vplyv.“ 
Vysvetľuje, ako môžeme 
osobne niekoho viesť cez 
vieru do vzťahu s Ježišom 
Kristom. Táto časť tiež 
ukazuje, ako môže vyzerať 
cirkev, keď stále viac 
a viac členov bude tento 
návod praktizovať a stanú 
sa príťažlivými.  

Je úžasné, že toto 
podujatie je hlavným 
z Božích zámerov, a my môžeme byť Jeho 
hlavnými hráčmi, a tak spolu získavať svet 
pre večnosť. Neviem, ako vás, ale mňa to 
vzrušuje! 

Ako sa to stane? Dlhé roky som počúval 
mnohých vodcov, ktorí prezentovali 
obrovské plány pre „zasiahnutie nášho 
národa“, alebo „ako zmeniť tento svet“, 
alebo prehlasovali, že „stojíme na prahu 
duchovnej revolúcie, ktorá sa čoskoro 

preženie našou krajinou“. Čoraz menej som 
tomu veril. A určite aj vy. 

Nie je to úžasné, že pred dvomi tisícmi 
rokov Ježiš sedel na kopci, hľadel na 
rozčerené Galilejské jazero a dal nám návod 
na zmenu sveta? A k tomu sú potrební 
dvaja ľudia, hovoriaci o vážnych veciach: 
slaný kresťan a niekto, kto potrebuje uveriť. 

Ježiš nie je ako riaditeľ, 
učiteľ, alebo kazateľ, ktorý 
nám len rozdáva úlohy 
a nechá nás, aby sme si 
sami poradili, ako to 
urobiť. On nám dal návod, 
a potom dal do tejto stávky 
svoj vykupiteľský vklad. 
Všade, kde je vysoká 
koncentrácia dobrej chute, 
blízky vzťah a priama 
prezentácia pravdy, a kde 

je Svätý Duch pri práci, tam sa prejaví vplyv 
nákazlivého kresťana, ktorý následne 
povedie k spaseniu ďalšieho strateného 
človeka, ktorý je taký cenný pre Boha. 

„Vy ste soľou zeme,“ povedal Ježiš. „Vy 
ste svetlom sveta.“ A myslel tým teba. 
 
 

*

 

 Boh si rád používa 
obyčajných ľudí ako vy 

a ja, aby duchovne 
ovplyvnil iných 
v blízkom okolí.  
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Tipy na prezentáciu evanjelia 
 

============================== 

 
 

vanjelium ponúka veľkú nádej 
a povzbudenie. Hriešnikom ako vy 

a ja, či vášmu priateľovi susedovi, môže byť 
úplne odpustené a môžu začať nikdy 
nekončiaci vzťah s Bohom vesmíru! Jediné, 
čo máme urobiť, je vložiť svoju dôveru na 
Ježiša, ktorý niesol naše hriechy. Od 
začiatku do konca je to dar, darovaný nie za 
zásluhy, ale zadarmo ako odpoveď na 
jednoduchú vieru. Niet divu, že Pavol 
hovorí: „Veď ja sa nehanbím za evanjelium, 
lebo ono je mocou na spásu pre každého 
veriaceho...“ (Rimanom 1:16). 

Žiaľ, naša neochota podeliť sa s dobrou 
správou môže vytvárať dojem, že sa za 
evanjelium hanbíme. Pravdou je, že väčšina 
kresťanov túži hovoriť 
iným o Kristovej láske, ale 
nevie, kde začať a ako je 
citlivo a efektívne 
komunikovať. Ponúkame 
niekoľko návrhov na 
zdieľanie evanjelia 
a veríme, že vás posmelia 
a lepšie vystroja 
k svedectvu o Pánovi. 

 

1) Modlite sa za 
ľudí 

 
Faktom je, že často sa nemodlíme za 

iných tak, ako by sme mali. Ak sa za ľudí 
pravidelne nemodlíme, je malá šanca, že 
rozoznáme príležitosti k zvestovaniu Božej 
lásky. Boh si môže úžasne použiť modlitbu, 
aby zmenil našu motiváciu tak, aby sme sa 
stali súčasťou odpovede na svoje vlastné 
modlitby! 

 

2) Choďte a hovorte evanjelium 
 
Niektorí ľudia hovoria, že ich zbožný 

spôsob života je dostatočným svedectvom 
a nepotrebujú nič hovoriť. Avšak tento 
názor je nebiblický a naivný. Zatiaľ, čo prví 
kresťania iste podľa evanjelia žili, nečakali, 
kedy ľudia prídu k nim. Boli iniciatívni 
a vysvetľovali, ako sa ich životy radikálne 
zmenili. Hlavný obsah evanjelia sa nedá 
pochopiť len pozorovaním života. 
Potrebujeme ho ľuďom vysvetliť. 

Ďalší príliš zdôrazňujú zvestovanie za 
cenu hodnoverného kresťanského príkladu. 
Činy hovoria hlasnejšie ako slová, ale 
účinné svedectvo vyžaduje oboje. Ježiš 
a prví kresťania znázorňovali aj činy aj 
slová: život a zvesť. 

 

3) Pamätajte na dôležitosť zvesti 
 
Ktorá vec, ktorá sa vám kedy stala, je 

najdôležitejšia? Že ste uverili v Pána Ježiša 
Krista? Ak áno, potom najdôležitejšia vec, 
ktorú môžete urobiť pre niekoho iného je tá, 
že im poviete o Ňom. Peter nám hovorí 
práve to, čo Ježiš tvrdí v evanjeliu podľa 
Jána 14:6: On je cestou k Bohu. „A v nikom 

inom niet spásy, lebo pod 
nebom niet iného mena, 
daného ľuďom, v ktorom by 
sme mali byť spasení“ 
(Skutky 4:12). 

Pavol nám pripomína, 
že „každý, kto vzýva meno 
Pána, bude spasený,“ ale 
potom hovorí tvrdú 
skutočnosť: „Ako však 
budú vzývať toho, 
v ktorého neuverili? Ako 

uveria v toho, o ktorom nepočuli? A ako 
počujú bez kazateľa?“ – Rimanom 10:14 

Bolo nám zverené najdôležitejšie 
posolstvo na svete. Keď si toto budeme 
často pripomínať, môže to byť veľkou 
motiváciou pre zvestovanie Kristovej lásky. 

 

4) Zapamätajte si, čo je pri 
svedectve úspešné a čo nie 

 
Existuje tenká deliaca čiara medzi tým, 

že na jednej strane sme motivovaní 
naliehavosťou úlohy, na druhej strane, že 
sa cítime ochromení, neschopní a vinní. 

Je pravdou, že bez Krista sú ľudia 
stratení. Pravdou je tiež, že máme 
zodpovednosť hovoriť iným pri každej 
vhodnej príležitosti. Ale nikdy si nesmieme 
zameniť našu úlohu s Božou. On je ten, 
ktorý priťahuje ľudí svojím Duchom, 
usvedčuje svet o hriechu, spravodlivosti 
a súde (Ján 16:8). Našou prácou je byť 
iniciatívnymi a slovom i skutkom sa podeliť 
o Jeho lásku. Je nebezpečné si myslieť, že 

E 

 Ak sa za ľudí 
pravidelne nemodlíme, 

je malá šanca, že 
rozoznáme príležitosti 
k zvestovaniu Božej 

lásky. 
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Božia práca závisí od nášho snaženia. 
Takéto myslenie okradne človeka o radosť 
zo zvestovania svojej viery a povedie 
k zákonníckému kresťanstvu s pocitom 
viny. 

Pri zvestovaní je overená nasledovná 
vyvážená definícia úspechu:  

 
Úspech pri zvestovaní si vyžaduje 
iniciatívu hovoriť o Kristovi v moci 
Svätého Ducha a výsledky ponechať 
na Bohu. 
 
Výsledkom života podľa tejto definície 

bude evanjelium ako spôsob života, bez 
pocitu viny. Budeme rozvíjať svoju 
zodpovednosť (hľadať príležitosti pre 
hlásanie evanjelia), ale budeme to robiť 
pokojne, vediac, že Boh urobí svoju časť. Či 
niekto uverí, nezáleží na našej vytrvalosti 
a presviedčaní. Je to zvrchovaná práca 
milosti, o ktorej v Jeho sile svedčíme 
najlepšie ako vieme, 
a v tomto procese si 
uvedomujeme úplnú 
závislosť na Ňom aj čo sa 
týka výsledkov. Aké je to 
oslobodzujúce! 

 
5) Využite čo 
najlepšie vlastné 
svedectvo 

 
Najlepším miestom, kde začať, ste VY. 

O sebe môžete hovoriť s väčšou autoritou 
než ktokoľvek iný na svete. Ste expertom na 
svoj vlastný príbeh o tom, ako Boh jednal vo 
vašom živote. Prečo to nepovedať iným? 

Ľudia sú unavení z počúvania 
o náboženstve a jeho nesčíselných 
požiadavkách. Avšak skutočný príbeh 
o živote s Bohom pritiahne pozornosť ľudí 
viac než čokoľvek iné. Preto sme vás na 
začiatku kurzu povzbudili, aby ste napísali 
svoje vlastné svedectvo a povedali ho 
ostatným študentom. Pozrite sa späť do 
prvej lekcie a zopakujte si svoje „svedectvo.“  

Jeho ideálna dĺžka by mala byť 3 – 5 
minút, aby ste ho povedali rýchlo 
a v rôznych situáciách. Môžete ho 
prehodnotiť s vedúcim kurzu alebo iným 
zrelým kresťanom a porozmýšľať, ako 
najefektívnejšie skoncipovať myšlienky. 
Napíšte si ich a naučte naspamäť. Takto 
bude vaše svedectvo prirodzené, nie 
strojené. Nabudúce budete mať väčšiu 
sebadôveru a nebudete v strese. Keď ho 

budete dobre vedieť, ľahko ho prispôsobíte 
rôznym okolnostiam. 

 
„Buďte vždy pripravení dať odpoveď 

každému, kto váš žiada o zdôvodnenie 
nádeje, ktorá je vo vás, ale robte to v tichosti, 
s bázňou...“ - 1Petra 3:15 

 

6) Nepoužívajte kresťanský 
žargón 

 
Jedným z nebezpečenstiev, ktoré si 

vypestujeme v cirkvi, je náš vlastný jazyk. 
Zvykneme si na duchovné klišé a často ho 
bez rozmýšľania používame pri rozhovoroch 
s ľuďmi, ktorí nechodia do cirkvi. Namiesto 
jasnej komunikácie, takéto slová a frázy 
ostatných skôr odpudzujú.  

Otázky typu „Si spasený?“ alebo „Si 
obmytý krvou?“ by sme mali vynechať. Keď 
hovoríte o tom, ako ste „kľačali pod krížom 

s bratom v Pánovi“, vám 
sa možno budú do očí 
tlačiť slzy, ale váš priateľ 
pravdepodobne bude na 
vás nechápavo hľadieť. 
A tiež pri vysvetľovaní, ako 
ste boli ospravedlnený 
a zmierený s Bohom. 
Najlepšie je predpokladať, 
že priateľ nevie nič 
a svedectvo mu povieme 
bežným jazykom. 

 

7) S dôverou sa oprite o Bibliu! 
 
- „buďte vždy pripravení“ 
 
Nie je nič efektívnejšie, než používanie 

Božieho Slova na vyjadrenie alebo podporu 
myšlienok evanjelia. Veď práve v ňom sa 
evanjelium nachádza. 

Zatiaľ čo váš príbeh je často najlepším 
začiatkom, je dôležité poukázať na to, čo 
Boh hovorí o hriechu, a čo urobil, aby 
človek mohol prísť k Nemu. 

Je veľa spôsobov, ako povedať 
evanjelium. Vyberte si ten, ktorý je pre vás 
najlepší. Tak ako pri zapamätaní si 
svedectva, uvidíte, že aj keď sa naučíte 
naspamäť niekoľko veršov z ľahko 
zrozumiteľného moderného prekladu (napr. 
Slovenský ekumenický preklad), veľmi to 
rozšíri váš obzor. Niekedy sa môže stať, že 
nebudete mať pri sebe Bibliu alebo vhodný 
leták, alebo keď nič z toho sa práve nebude 
hodiť. Pri takýchto príležitostiach môže 
citlivé citovanie príslušného verša účitnne 

 
 

Nikdy si nesmieme 
zameniť našu úlohu 

s Božou.  
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posilniť to, čo ste práve povedali o svojom 
živote.  

Keď je pre vás učenie sa veršov 
naspamäť príliš ťažké, existuje jednoduchší 
spôsob. Avšak to znamená, že musíte mať 
neustály po ruke svoju Bibliu. Môžete so 
sebou nosiť vreckovú Novú zmluvu. V tomto 
prípade si zapamätajte aspoň Rimanom 
3:23 a vedľa na okraj si zapíšte odkaz na 
ďalší verš. 

Či sa učíte verše naspamäť alebo si ich 
píšete na okraj Novej zmluvy, určite 
vyberajte také, ktoré ukazujú na podstatu 
evanjelia: náš hriech a následné odsúdenie; 
čo nám Boh daroval v Kristovi, ktorý niesol 
naše hriechy; a potreba každého človeka 
prijať vierou bezplatný Boží dar odpustenia. 
Môžete si zopakovať verše z druhej lekcie, 
ktoré sa týkajú evanjelia, alebo sa 
inšpirovať nejakými populárnymi letákmi. 

Niektorí ľudia si vyberajú verše 
z Rimanom, často nazývané „Rímska cesta“: 

 
Ľudský hriech: 
Rimanom 3:23 a 6:23 
Božie riešenie: 
Rimanom 5:8 a Ef 2:8-9 
Potreba reakcie: 
Rimanom 10:9–10 
 
Mnohí ľudia sa cítia 

istejší, keď pri rozhovore 
použijú aj nejaký leták 
napríklad „Poznať Boha 
osobne, Štyri duchovné zákony, Most, Ako 
nájsť pokoj s Bohom, Najzávažnejšie 
otázky.“ Výhodou niektorých je, že verše 
v nich sú zoradené logicky a na konci je 
výzva na reakciu človeka. 

Keď ich chcete použiť, vyberte si taký, 
ktorý sa vám páči a dobre sa s ním 
oboznámte. Precvičte si ho, aby ste ho 
mohli pohodlne a prirodzene použiť. Keď sa 
to naučíte, sústredíte sa potom na človeka, 
nie na papier. Precvičte si aj úvodné slová, 
až pokiaľ sa pre vás nestanú prirodzenými. 
Vytvorí sa tak pohodlný most od vášho 
svedectvom (alebo rozhovoru) k zvesti 
evanjelia. 

Jeden z príkladov: „Janko, súhlasím 
s tebou, že v cirkvi je veľa pokrytcov. 
Myslím, že veľa ľudí skutočne nevie, že 
existuje rozdiel medzi náboženstvom 
a vzťahom s Bohom. Najlepšie vysvetlenie 
som našiel v tejto brožúrke „Poznať Boha 
osobne.“ Keďže teraz nemáme dosť času, 
nechceš si to zobrať a pozrieť sa na to? Bol 
by som rád, keby si o tom porozmýšľal.“  

Alebo tento príklad: Vieš, Mária, 
najlepšie vysvetlenie toho, o čom hovoríme, 
je v tejto krátkej brožúrke „Ako nájsť pokoj 
s Bohom.“ Čo keby sme si ju teraz spolu 
prečítali a potom povieš, čo si o tom 
myslíš?“ 

 

8) Sústreďte sa na ľudí, nie 
na seba ani na to, čo hovoríte 

 
- „v tichosti, s bázňou“ 
 
Keď používame akýkoľvek spôsob 

svedectva, vždy sa môžeme nebezpečne 
zamotať do svojich citov, metódy, či obsahu, 
a potom sa nesústredíme na to hlavné: na 
človeka. Cieľom nie je využiť príležitosť na 
to, aby sme ukázali čo vieme, alebo dokonca 
nevyhnutne povedať celé evanjelium od 
začiatku do konca. Cieľom je predstaviť 
Krista citlivo a s úctou. 

Keď budeme dobre 
pripravení a budeme 
ovládať svoje svedectvo 
spolu s podstatou 
evanjelia, nemusíme sa 
obávať ako a čo povieme. 
Môžeme sa sústrediť na 
človeka a prosiť Pána 
o múdrosť, citlivosť a taký 
postoj, ktorý bude 
založený na postoj nášho 
priateľa, jeho chápaní a na 

okolnostiach. 
Dôležitý princíp: Choďte len potiaľ, pokiaľ 

je ochotný druhý človek ísť. Boh nerobí 
násilie na slobodnej vôli, a ani my 
nesmieme. Niektorí ľudia dajú jasne najavo, 
že nechcú počúvať. Musíme ich rešpektovať, 
bez ohľadu na to, že idú do zahynutia. 
Pamätajte, že nie je našou úlohou ich 
presvedčiť. Keď je ich srdce uzavreté, 
potrebujeme sa modliť, aby ho Boh 
obmäkčil. 

Iní môžu na naše svedectvo reagovať, ale 
strácajú záujem alebo sa cítia ohrození, keď 
sa ich evanjelium týka osobne. Vtedy je 
vhodné sa taktne vzdialiť, poďakovať Bohu 
za príležitosť a odovzdať ich budúcnosť 
Jemu. Ďalšia príležitosť pre osobné 
zvestovanie evanjelia sa môže a nemusí 
naskytnúť. Ak nie, vedzte, že „jeden 
rozsieva a druhý žne“ (Ján 4:37) a záleží na 
Bohu, ktorý vezme semeno a dá mu vzrast 
(1Korinťanom 3:6). Stačí, že my ich vieme 
citlivo nasmerovať ku Kristovi. 

Ďalší ľudia budú reagovať úprimnými 
otázkami alebo námietkami, ktoré im 

Cieľom je jemne 
a s úctou 

reprezentovať Krista 
pred ľuďmi.  
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bránia, aby prišli k Ježišovi. Citlivo sa 
môžete dotknúť ich problému, o ktorom ste 
nevedeli. Alebo uznajte, že ich otázka je 
dôležitá a ponúknite, že ju preberiete. Táto 
ochota vyhovieť ich potrebám je súčasťou 
toho, že máme „byť vždy pripravení“ 
a pristupovať k nim „citlivo a s úctou.“ 

Napokon sú takí, ktorí sú ochotní uveriť 
v Krista. Niekedy, keď u človeka vnímame 
duchovný hlad, bojíme sa, aby sme neboli 
veľmi vtieraví a neopýtame sa priamo, či by 
chcel prijať Krista. Avšak táto otázka môže 
byť rozhodujúca a jasne poukáže na to, že 
sa potrebujú osobne rozhodnúť pre Krista. 
Nikto nebude do vzťahu s Kristom nejako 
odplavený. Je to skutok vôle, kedy sa človek 
v určitom momente rozhodne, že mu bude  
dôverovať ako tomu, ktorý niesol jeho 
hriechy, ako svojmu Spasiteľovi a svojmu 
Pánovi. 
 

9) Prirovnania vhodné pri 
vysvetľovaní 
evanjelia 

 
Ježiš bežne vyučoval 

v podobenstvách. Takéto 
obrazy často ilustrovali 
hlavnú myšlienku oveľa 
účinnejšie než dlhé 
vysvetľovania. Nasledovné 
prirovnania môžu pomôcť 
pri objasňovaní niektorých 
prvkov evanjelia. Povedzte ich vlastnými 
slovami a prispôsobte si ich podľa potreby. 

 
1. „Som lepší než ostatní.“ 

 
Keby každý obyvateľ Texasu prišiel na 

pobrežie a začal plávať smerom k Anglicku, 
ako najďalej by sa dostal najlepší plavec? 
Ako ďaleko by ste sa dostali vy? Bolo by to 
veľmi rozdielne, že? Niektorí by preplávali 
niekoľko metrov, iní desať alebo dvadsať 
kilometrov. Ale nikomu by sa to nepodarilo. 
Vzdialenosť je veľmi veľká a požiadavka 
príliš vysoká. Predstavte si nejakého frajera, 
ktorý sa chváli pred ostatnými: „Len sa 
pozrite na tu bandu neschopných. Ja 
preplávam tridsať kilometrov.“ 
V skutočnosti stojí pred takou istou 
prehrou ako všetci ostatní. Presne tak isto 
sa utopí ako oni. Je nepodstatné, akým je  
dobrým plavcom a ako ďaleko dopláva. 
Jednoducho nikto nie je dosť dobrý.  

Tak isto nikto z nás nie je dostatočne 
dobrý, aby sa dostal do neba – aby splnil 

Božie dokonalé požiadavky. Rimanom 3:23 
hovorí, že „všetci zhrešili a nemajú Božiu 
slávu.“ Pretože jedine On sám je tým 
štandardom, porovnávanie sa s inými je 
hlúpe. Namiesto získavania falošnej istoty 
z pozerania na iných, ktorí sú práve takými 
hriešnikmi ako my, mali by sme sa 
porovnávať s Bohom, ktorý je úplne čistý 
a morálne dokonalý. Keď namiesto na ľudí 
budeme pozerať na Boha, s úžasom si 
uvedomíme, že existuje nekonečná priepasť 
medzi svätým Bohom a hriešnym ľudstvom, 
ktorú žiadny hriešny človek nemôže 
prekonať svojou dobrotou alebo snahou.  

 
2. „Nie som až taký zlý.“ (č. 1) 

 
Predstavte si, že stopujete v krajine, 

ktorá je porastená zelenou trávou, na ktorej 
sa pasie mnoho oviec. 

Dnešný deň nie je vhodný na to, aby ste 
stáli na ceste. Je chladno a zamračeno. 

Našťastie, jedna rodina sa 
nad vami zľutuje a zastaví 
vám. Jedno z detí je 
fascinované ovcami 
a malými barančekmi, 
poskakujúcimi po zelenej 
tráve.  

„Ocko“, hovorí, „ovce sú 
také biele ako mraky.“ Po 
chvíli je dieťa unavené 
z cesty a zaspí. Zatiaľ 
teplota klesne a onedlho 

jemný prašný sneh pokryje polia. „Ocko“, 
kričí dieťa keď sa zobudilo: „Čo sa stalo s 
ovcami. Všetky sú špinavé.“ 

Takže čo sa stalo s ovcami? Zmenili sa 
nejako, keď raz vyzerali čisté a potom 
špinavé? Vôbec nie. 

Sú to tie isté ovce. Na zelenej lúke 
vyzerali čisté biele a milučké. Ale zmenil sa 
pohľad malého dieťaťa, jeho porovnanie. 
Keď sa pozadie zmenilo na sneh, ovce 
ukázali svoju skutočnú farbu – doslovne! 

Tak isto si my môžeme myslieť, že 
vyzeráme dobre v porovnaní so susedmi či 
inými ľuďmi v meste. Ale ostatní nie sú tým 
správnym meradlom. Keď sa porovnáme 
s Bohom, tak ako ovce so snehom, uvidíme, 
že vyzeráme strašne špinavo. Izaiáš 64:5 
hovorí, že z Božieho pohľadu „všetky naše 
spravodlivé skutky sú ako poškvrnené 
rúcho.“ On nás vidí takých, akí skutočne 
sme. 

 
 
 
 

Ak je ich srdce tvrdé, 
musíme sa modliť, aby 

ho Boh obmäkčil, 
a netĺcť do neho sami 

ako kladivom.  
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„Nie som až taký zlý“ (č. 2) 
 
Naša hriešnosť znamená, že si často 

myslíme o sebe viac než by sme mali 
(Filipanom 2:3). Aj vy aj ja môžeme byť 
v pokušení minimalizovať svoj hriech 
a myslieť si, že nie je až taký zlý. Možno ste 
nespáchali žiadny z „najväčších“ hriechov 
a ste pyšný, že nie ste až tak poškvrnený 
ako mnohí iní. Ale to nie je biblický pohľad, 
lebo hriech nás kazí. Aj „malé“ hriechy (ako 
ich často voláme) dočista útočia na svätého 
Boha. Napokon, aj neposlúchnutie Boha 
v raji nevyzeralo také zlé, a predsa jeho 
výsledkom bolo odsúdenie celého ľudstva. 

Keď kvapnete čo i len kvapku účinného 
jedu do pohára s vodou, všetku vodu úplne 
otrávi. Takýto účinok má jedna malá 
kvapka. Prejde do celej tekutiny a zmení ju 
na látku, ktorá spôsobí smrť. Hriech má 
taký istý účinok. Jakub 2:10 hovorí, že 
„keby niekto zachoval celý zákon, ale 
prestúpil by ho v jednom 
prikázaní, previnil sa proti 
všetkým.“ Inými slovami, 
keď ste prežili celý život 
dokonale a len raz ste 
zaklamali ešte ako dieťa, 
ste vinný práve tak, ako 
keby ste spáchali všetky 
hriechy. Nie sme odsúdení 
za množstvo hriechov, ale 
preto, že každý z nás je 
hriešny. „Lebo mzdou 
hriechu,“ hovorí Rimanom 6:23, je smrť“ – 
duchovné oddelenie od Boha. Našťastie ten 
verš tu nekončí. Pokračuje: „ale darom 
Božej milosti je večný život v Ježišovi 
Kristovi, našom Pánovi.“ 

 
3. „Prečo Ježiš musel zomrieť 
namiesto mňa?“ 

 
Jedna študentka bola prichytená ako 

šoférovala pod vplyvom alkoholu a následne 
predvedená pred sudcu. Jej otec, sudca, 
mal v ten deň službu na súde. „To je dobre,“ 
hovorila si. „Otec na mňa nebude príliš 
tvrdý“  Jej otec bol však známy ako 
spravodlivý sudca, ktorý neochvejne 
a nestranne dodržiaval zákon. Bolo pre 

neho veľmi bolestné vidieť svoju dcéru pred 
súdom. Od detstva ju učil dodržiavať zákon 
a viedol ju k zodpovednosti. No v tomto 
prípade sa jednoducho nemohol prikloniť 
na jej stranu. Nebolo by to férové voči 
ostatným a pohrdol by zákonom. S veľkým  
smútkom v duši jej uložil maximálnu 
pokutu, o ktorej vedel, že ju nemôže 
zaplatiť. Dievčine pri prečítaní rozsudku 
padla sánka. 

Potom sa stalo niečo neuveriteľné. Sudca 
si vyzliekol svoj úradný talár a vyšiel spoza 
stola, od ktorého práve prečítal rozsudok 
pre svoju dcéru. Pomaly, rozvážne kráčal 
k miestu, kde stála odsúdená. Siahol do 
svojho vrecka a vytiahol svoju vlastnú 
šekovú knižku. „Ako obyčajný občan“, 
povedal súdu, „chcem zaplatiť dlh svojej 
dcéry.“ 

Tak ako sudcova dcéra, aj my sme 
prekročili zákon. Avšak v našom prípade to 
bol Boží zákon, ktorý sme porušili, 

a rozsudok je väčší než 
peniaze – má dosah na 
celú večnosť. Boh, náš 
nebeský Otec, miluje svoje 
deti. Ale to neznamená, že 
môže nad hriechom 
prižmúriť oko a tváriť sa, 
že neexistuje. Za hriech 
musí prísť trest a ako 
hovorí Rimanom 6:23, 
odplatou je smrť. „Bez 
preliatia krvi niet 

odpustenia“ (Hebrejom 9:22). Ježiš Kristus 
bol Boh v tele, ktorý prišiel, aby vzal a 
niesol naše hriechy. On vyhlasoval, že jeho 
poslaním bolo „dať svoj život ako výkupné 
za mnohých“ (Marek 10:45). „Veď aj Kristus 
trpel raz navždy za hriechy, spravodlivý za 
nespravodlivých, aby vás priviedol k Bohu“ 
(1Petra 3:18). 

 
Ale tak ako sudcova dcéra, aj my 

musíme prehltnúť svoju pýchu a rozhodnúť 
sa prijať Otcovu lásku. On nám ju 
nevnucuje. Keď prijmeme jeho dar milosti, 
nemáme čo stratiť, ale naopak získame 
úplne všetko. 
 

*

 

Keď kvapnete čo i len 
kvapku účinného jedu 

do pohára s vodou, 
všetku vodu úplne 

otrávi.  
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Príprava vlastnej odpovede 
 
1. Vyhodnoťte kvantitu a kvalitu vašich vzťahov s nekresťanmi. 

Ste spokojný? 
 
 
 
 
 
 
 
 
2. Napíšte svoj plán pre udržiavanie súčasných vzťahov a pestovanie nových 

vzťahov s nekresťanmi. 
 
 
 
 
 
 
 
 
3. Napíšte osnovu svojej prezentácie evanjelia. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Diskusia o téme 
 

1. Ako by mala vyzerať cirkev, ktorá je v spoločnosti hodnoverným svedkom 
(soľou a svetlom)? Na čo by ste kládli dôraz? Dosahuje to? Zhodnoťte svoj 
vlastný zbor. 

 
 
2. Aký vplyv by mal na okruh svojho vplyvu jednotlivec a rodina, ktorá je 

hodnoverným svedkom? Zhodnoťte seba a svoju rodinu. 

 
 
3. Prečo je často také ťažké vyjadriť svoju vieru slovami a povedať to 

neveriacemu človeku? 

 
 
4. Ako sa chceš stať hodnoverným svedkom medzi svojimi priateľmi a rodinou? 
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5. Za ktorých ľudí by si sa chcel modliť, aby boli spasení? Modlite sa chvíľu 
v skupinke za týchto ľudí. 

 
 
6. Povedzte nahlas pred skupinou svoju osnovu prezentácie evanjelia a tá nech 

to konštruktívne posúdi. 
 

Praktické činy poslušnosti 
 
1. Ako diskusia zmenila váš pôvodný pohľad a presvedčenie o tejto téme? 

Zhrňte svoje myšlienky. 
 
 
 
2. Ako to plánujete uviesť do praxe (kde, kto, kedy, atď.)? 
 
 
 
3. Urobte záväzok: Stanovte si ciele viery, ktoré sa vzťahujú k téme a povedzte 

o nich svojej skupine alebo vedúcemu. 
 
 
S Božou pomocou budem: 

 

 

Tento študijný materiál a jeho kópie poskytuje slovenský vydavateľ užívateľom bezplatne. 
Jeho vydávanie však má svoje náklady. Pomôžete nám, ak ako vďačný používateľ tejto 
lekcie svojim príspevkom podporíte prípravu a vydanie ďalších kurzov. Ďakujeme Vám. 
Podrobnejšie informácie o podpore na: www.cb.sk/index.php/kniznica/zborova-kola 
 


